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Kære Marcus Vesterager, MB 
 
På vegne af vicedirektør Karsten Biering Nielsen, Plan, Analyse, Ressourcer og CO2‐reduktion, fremsendes hermed 
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Med venlig hilsen  

Lone Toft Jakobsen 

Sekretær 

PARC Sekretariat 

_________________________________________ 

KØBENHAVNS KOMMUNE  

Teknik‐ og Miljøforvaltningen  

Plan, Analyse, Ressourcer og CO2‐reduktion 



 
   

 
Forespørgsel om antal SAVE vurderinger pr. år 
 

Kære Marcus Vesterager, 

Tak for dine spørgsmål til Teknik- og Miljøforvaltningen den 19. septem-

ber 2020 vedrørende fordelingen af SAVE-registreringer i København 

pr. år siden registerets indførelse. 

 
SAVE registreringen blev oprindelig lavet i forbindelse med Bydelsat-

lassene og var et storstilet projekt i et samarbejde mellem Kulturmini-

steriet og Københavns Kommune, hvor alle bygninger ældre end 1940-

60 (lidt forskelligt i de enkelte bydele) fik bedømt og klassificeret deres 

bevaringsværdi efter den anerkendte SAVE metode. 

 

Projekt blev gennemført i 1990-96, og SAVE registreringen består af de 

oprindelige papir-registreringer, der er det originale materiale, som 

sideløbende er blevet indtastet i Kulturstyrelsens database for fredede 

og bevaringsværdige bygninger (FBB). 

 

Ved kommunalreformen i 2007 overgik forpligtigelsen og ansvaret for 

de bevaringsværdige bygninger helt til kommunerne, mens Kulturmini-

steriet beholdt de fredede bygninger. København Kommune har siden 

da alene stået for SAVE registreringen og indtastningen i FBB af SAVE 

værdier. 
 
I årene ca. 2005-10 blev der i forbindelse med områdefornyelserne i 10 

delområder af København lavet det såkaldte Visuelt Bygningsregister, 

hvori der også indgik SAVE vurderinger, såvel revurderinger som nye 

vurderinger af nyere bygninger. Det var vurderinger, som senere blev 

indført i FBB. Projektet blev aldrig videreført og omfatter kun 10 delom-

råder, der tilsammen udgør en mindre del af København. 

 

I 2014 blev der foretaget et krydscheck af det originale registreringsma-

teriale og FBB, da det gennem længere tid var observeret, at indtastnin-

gen i FBB var mangelfuld. Mange fejl blev identificeret og rettet i FBB, 

omend der stadig dukker eksempler op fra tid til anden på mangler i 

FBB. 
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Nedenstående data stammer fra FBB, og viser antal SAVE registreringer 

pr. år. 

 

Årstal Antal SAVE registreringer 

1980 68 

1985 1 

1990 1941 

1991 4412 

1992 4699 

1993 3865 

1994 4703 

1995 5319 

1996 1529 

1997 27 

1998 21 

1999 3 

2007 4 

2008 18 

2009 20 

2010 33 

2011 953 

2012 2 

2013 9 

2014 1030 

2015 48 

2016 13 

2017 9 

2018 18 

2019 302 

2020 15 

  

Uden angivet registreringsdato 541 

  

 

Bemærkninger til data 

Registrerings-datoerne angiver tidspunktet for indtastning, eller - i til-

fælde af revurderinger - tidspunktet for den sidste redigering af data. 

 

Det fremgår, at langt hovedparten af SAVE vurderingerne stammer fra 

den oprindelige registrering i 1990-96. 

 

Det høje antal i 2011 sker efter arbejdet med Visuelt Bygningsregister. 

Det høje antal i 2014 sker efter krydscheck med originalt papirmateriale, 

og er altså ikke nye vurderinger.  
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Det ligeledes forholdsvise høje antal i 2019 dækker over indtastning af 

hele Tingbjerg og Bellahøj bebyggelsen med baggrund i de originale 

registreringer fra 1995, og at Folehavebebyggelsen fik lavet en SAVE 

vurdering for første gang. 

 

Ellers er det generelt kun i mindre omfang, at der siden registreringen 

blev lavet i 1990’erne, foretages nye SAVE vurderinger. Det sker mest i 

forbindelse med lokalplanlægning og byggesager, hvor den eksiste-

rende SAVE-vurdering i nogen tilfælde justeres, typisk i tilfælde hvor 

omstændigheder har ændret sig siden den originale registrering og 

hvor den eksisterende SAVE vurderingen ikke længere forekommer ret-

visende. 

 

 

Venlig hilsen 

 

 

Karsten Biering Nielsen 

Vicedirektør 
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